
 

اقتصاد ي، سياسي و اجتماعي 

حذف ارز 4200 و توليد رقابتی
فریال مستوفی

عضو اتاق بازرگانی ایران

سرمقاله

 4200 ارز  ح��ذف    
تومانی باعث بازگشت 
انگیزه به تولیدکننده داخلی خواهد ش��د 
و در طول زمان س��بب رقابتی ش��دن در 
این بخش می ش��ود. اعمال سیاس��ت ارز 
ترجیح��ی در آن زم��ان چنانچ��ه به طور 
اصول��ی و صحی��ح انج��ام می پذیرفت، 
می توانست تا حدی التهابات بازار را کنترل 
کن��د اما در وضع فعلی اقتصاد، تصمیم به 

حذف ارز ترجیحی ...
ادامه در صفحه 3

گزارش روز

آمار تجارت خارجی در دولت سیزدهم چگونه افزایشی می شود؟

خیز دولت برای پر کردن جای 
خالی رایزنان بازرگانی

 برخورداری مشتریان آسیایی
و اروپایی از تخفیف های جذاب؛

رقابت نفتی ایران و روسیه 
بررسی های »تجارت«  نشان می دهد

 مشروط شدن 
وام مسکن روستایی

  گروه راه و مسکن: منابع تسهیلات 200 میلیون تومانی ساخت مسکن روستایی قرار 
است از طریق صندوق ملی مسکن تامین شود که شاید تا یک ماه و نیم دیگر مقداری 
منابع در این صندوق تجمیع و پرداخت وام صورت گیرد. به گزارش »تجارت«، آنطور 
که از ش��واهد و قرائن برمی آید مس��ئولان س��ازمان برنامه و بودجه، پرداخت تسهیلات 
200 میلیون  تومانی ساخت مسکن روستایی با نرخ سود ۵ درصد را منوط به تجمیع 
اعتبارات در صندوق ملی مسکن کرده اند. برخی متقاضیانِ چشم انتظارِ وام 200 میلیون 
تومانی ساخت مسکن روستایی که به توصیه ...          صفحه 5
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»تجارت« چشم انداز افزایش صادرات غیرنفتی را بررسی کرد

توسعه صادرات با حذف ارز 4200

2

3

گ�روه سیاس�ی: رئی��س مجل��س با تاکید ب��ر اینکه برخی 
می گویند آموزش و پرورش ما در چاله بی پولی است گفت: 
من معتقدم ما در چاله ناکارآمدی و س��وء مدیریت گرفتار 
هس��تیم و امروز روزی اس��ت که باید با تفکر و ایده پردازی 
و دغدغه مندی و پرهیز از غفلت از این مس��یر عبور کنیم. 
ما باید با به کارگیری ایده های نو، خلاقانه حرکت کنیم. با 
تأکید بر اینکه نباید با خصوصی س��ازی آموزش و پرورش، 

آینده فروشی کرد... 

 رئی��س س��ازمان برنامه وبودجه گفت: نتیجه هشت س��ال 
معطل گذاش��تن فعال اقتصادی با بهانه برجام و مذاکره و 
هزینه ۶0میلیارد دلاری از صندوق توسعه چیزی جز رشد 
صفر درصدی اقتصاد در بر نداش��ت؛  دولت به دنبال تغییر 
رویکرد، برنامه محوری و بهبود شاخص های اقتصاد کلان 
است. به گزارش خبرگزاری تسنیم، سیدمسعود میرکاظمی 
در جلس��ه کارشناس��ان معاون��ت امور علم��ی، فرهنگی و 

اجتماعی سازمان برنامه وبودجه گفت: در ...

اداره کشور گرفتار 
ناکارآمدی و سوء مدیریت

معطلی فعالان اقتصادی 
به بهانه برجام

 صفحه3  صفحه 2

تاکید  رئیس جمهور 
بر صیانت  از معیشت 

و سفره مردم

آیت الله رئیسی:دستگاه های نظارتی 
با افزایش قیمت هایی که بر مبنای 
سوداگری انجام شده برخورد کنند

آسيب خودروسازان به مردم
علیرضا سلیمی

نماینده مجلس

یادداشت

 چ��را وقت��ی قیمت ها 
ب��الا می رود مردم باید 
هزین��ه آن را بپردازند؟ 
خودروسازان در ایران از دولت و ملت یارانه 
می گیرند و مسائل مربوط به خودرو چند 
بعدی است و باید به همه ابعاد مسائل در 
ای��ن حوزه توجه کرد. چطور وقتی قیمت 
دلار افزایش پیدا می کند خودروس��ازان 
قیمت تولیدات را بالا می برند و چرا وقتی 
قیمت دلار کاهش می یابد قیمت هایشان 

را کاهش نمی دهند؟  ...
ادامه در صفحه 3

نسخه الکترونيك روزنامه را هر روز در س�ایتwww.tejaratonline.ir   و همچنين ما را در شبکه های اجتماعی  با آدرس tejaaratdaily@  دنبال كنيد

گروه سیاسی: وزیر امور خارجه با اعلام اینکه آمادگی 
رئیس جمهور آذربایجان برای سفر به تهران را دریافت 
کردیم،گفت: به »الهام علی اف« برای س��فر به ایران 
خوش��امد می گویم. حس��ین امیرعبداللهیان وزیر امور 
خارجه کش��ورمان ظهر روز دوش��نبه در جریان نشست 
خبری مشترک با »جیحون بایرام اف« وزیر امور خارجه 
آذربایجان گفت: سفر او به دعوت اینجانب و در چارچوب 
رایزنی های مستمر دوجانبه بین تهران و باکو انجام شد 
و قبل از هر چیزی مایلم سالگرد تولد آقای »بایرام اف« 
را به وی تبریک بگویم. وی افزود: در چارچوب مذاکرات 
انجام شده، طیف گسترده ای از موضوعات دوجانبه را به 

طور ویژه مورد بحث و تبادل نظر قرار دادیم.
وزیر امور خارجه کشورمان تصریح کرد: رؤسای جمهور 
دو کشور طی ۱0 ماه گذشته دو دیدار با یکدیگر داشتند 
و در جری��ان ای��ن دو دیدار به ویژه دیدار هفته گذش��ته 
جناب »الهام علی اف« و آقای رئیسی در خصوص مرحله 
جدید توس��عه مناسبات دو کشور، گفتگوهای سازنده و 
رو به جلویی داش��تیم. امیرعبداللهیان با بیان اینکه بر 
تعمیق روابط دو کشور بر اساس تفاهم و اعتماد و منافع 
متقابل دو کشور تاکید کردیم، اظهار کرد: در گفتگوهای 
امروز بار دیگر تمامیت ارضی کشورها از جمله جمهوری 
آذربایجان مورد تاکید ما قرار گرفت. همچنین حمایت 
خود از روند حل و فصل مس��المت آمیز مناقش��ه قره باغ 
بر اس��اس اصول ش��ناخته شده حقوق بین الملل را مورد 
تاکید قرار دادیم. وی تصریح کرد: جمهوری اس��لامی 
ایران از ابتدای مناقشه قره باغ همواره آمادگی خود برای 
کم��ک ب��ه حل و فصل بحران از طریق گفتگو را اعلام 
ک��رد. م��ا همچنان آماده تداوم حمایت ها و مس��اعدت 
در این زمینه هس��تیم تا مس��ائل حقوقی باقی مانده بر 
مبن��ای احت��رام به تمامیت ارضی و حاکمیت طرفین از 
مس��یر گفتگو سیاس��ی حل و فصل شود. رئیس دستگاه 
دیپلماسی کشورمان افزود: ما معتقدیم در شرایط جدید 
فرمت های منطقه ای بین دو کشور و یا با دیگر کشورها 
وجود دارد که باید مورد توجه قرار گیرد. امیرعبداللهیان 
گفت: در س��فر هفته گذش��ته به آنکارا با برادرم آقای 

»چاووش اوغلو« توافق کردیم نشست سه جانبه ایران، 
آذربایج��ان و ترکی��ه در ته��ران در س��طح وزرای امور 
خارجه برگزار شود. وی افزود: اکنون در خصوص بازه 
زمان��ی و تاری��خ آن توافق خواهیم کرد. فرمت دیگری 
در س��طح کارشناس��ان ارش��د وجود دارد. اجلاس ۳+۳ 
بین کارشناسان ارشد و در گام بعدی بین وزاری خارجه 
آذربایجان، ارمنستان، ایران، روسیه، ترکیه و گرجستان 
برگزار خواهد ش��د. وزیر امور خارجه کش��ورمان گفت: 
در م��ورد تاری��خ تواف��ق خواهیم کرد و تهران یا یکی از 

شهرهای ایران میزبان آن خواهد بود.
امیرعبداللهیان گفت: همزمان با سفر آقای »بایرام اف« 
آمادگی رئیس جمهور محترم جمهوری آذربایجان برای 
سفر به تهران را دریافت کردیم. وی گفت: در خصوص 
نهایی شدن تاریخ سفر رئیس جمهور آذربایجان در ادامه 
نشس��ت امروز پیشنهادات را مورد بررسی قرار خواهیم 
داد و از همین ج��ا ب��ه جن��اب آق��ای »الهام علی« برای 
س��فر به جمهوری اس��لامی ایران خوش آمد می گویم. 
وزیر امور خارجه کشورمان گفت: انرژی و ترانزیت دو 
موضوع مهم در همکاری های اقتصادی دو کشور است. 
وزیر نیروی کشورمان در سفری که در هفته جاری به 
آذربایجان خواهند داشت، در این سفر برنامه  ریزی در 
خصوص بهره برداری از س��د خداآفرین انجام خواهد 
ش��د. گفتگوهای مهمی نیز در این رابطه بین رؤس��ای 

جمهور دو کشور در گذشته انجام شد.
امیرعبداللهیان افزود: ما معتقد هستیم با توجه به ورود به 
تابستان هر چه سریع تر این دو پروژه که بین دو کشور 
وجود دارد و به مرحله نهایی رسیده باید مورد بهره برداری 
قرار گیرد. وی تصریح کرد: تبادل برق بین دو کش��ور 

در فص��ل پرمص��رف و ب��ا هدف تقوی��ت امنیت انرژی 
بین جمهوری اس��لامی ای��ران و جمهوری آذربایجان 
در توافقات دو کش��ور قرار گرفت که در جریان س��فر 
وزیر نیروی کشور ما نهایی خواهد شد. رئیس دستگاه 
دیپلماسی با بیان اینکه همچنین درباره آلودگی زیست 
محیط��ی پیرام��ون رود ارس با همکارم گفتگو کردیم، 
اظهار کرد: یکی از نگرانی های استان های مرزی ما وارد 
ش��دن آلودگی به رودخانه مرزی و نگرانی های زیس��ت 

محیطی در رود ارس است.
امیرعبداللهی��ان گف��ت: برخ��ی از این م��وارد در حوزه 
تخصصی محیط زیس��ت قرار دارد و ریش��ه های آن در 
ایران و جمهوری آذربایجان مورد شناسایی قرار گرفت 
و امیدواریم در این مسیر بتوانیم اقدامات مؤثری انجام 
دهیم. وی تاکید کرد: خرس��ندیم که در ماه گذش��ته، 
شاهد جهش در حجم تبادلات تجاری دو کشور بودیم 
و امیدواریم با گفتگوهای انجام ش��ده ش��اهد افزایش 
مب��ادلات تج��اری و اقتص��ادی در بخش خصوصی و 

دولتی باشیم.
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان گفت: توافق کردیم 
اقدامات��ی انج��ام دهیم که از این رفت وآمدها، مردم دو 
کشور به طور ملموس احساس پیشرفت کنند. احساس 
پیشرفت زمانی حاصل خواهد شد که رفت و آمد اتباع دو 
کشور با توجه به مهار کرونا در هر دو طرف به صورت 
ع��ادی از س��ر گرفته ش��ود و تج��ار و بازرگانان و همه 
بخش های که در تعامل و همکاری بین دو کش��ور در 
حرکت هستند به راحتی بتوانند مأموریت های خودشان 
را در راستای منافع انجام دهند. امیرعبداللهیان با اشاره 
به اینکه در حوزه مس��ائل فرهنگی نیز گفتگو کردیم، 
اظهار کرد: در هفته ی گذشته وزیر فرهنگ آذربایجان 
سفری به تهران داشت و با همتای خودشان گفتگوهای 
مثبت و رو به جلویی انجام دادند. وی افزود: خرس��ندم 
که در جمع ش��ما اعلام کنم که ما در ۱0 ماه گذش��ته 
از مرحله س��و تفاهمات به خوبی عبور کردیم و اکنون 
در مرحله پیش��رفت و توسعه آینده مناسبات همه جانبه 

تهران و باکو در راستای منافع دو ملت هستیم.

امیرعبداللهیان در نشست خبری با همتای آذربایجانی خود تاکید کرد؛

ضرورت حل و فصل مسالمت آمیز مناقشه قره باغ
گ�روه بین المل�ل : بخش اطلاعات ارتش انگلیس با تایید 
تسلط کامل نیروهای روس بر شهر مهم لیسیچانسک، 
گفت نبرد داخل استان لوهانسک با پیشرفت روسیه تشدید 
ش��ده اس��ت. بعد از انتشار اخباری مبنی بر سقوط نکردن 
شهر »لیسیچانسک« و تداوم مقابله نظامیان اوکراین با 
نیروهای روس، لندن اما تس��لط روس ها بر این ش��هر را 
تایید کرد. رکن اطلاعات ارتش انگلیس روز گذشته گفت: 
»نیروهای اوکراینی از لیسیچانسک عقب نشینی کرده اند 
و احتمالًا به مواضع دفاعی بازگشته اند. وزارت دفاع روسیه 
پیشتر گفته بود که محاصره لیسیچانسک را تکمیل کرده 

و کنترل کامل شهر را تضمین کرده است«.
 به نوش��ته وبگاه این س��ازمان، در این بیانیه اذعان ش��ده 
است: »نبرد در داخل و اطراف شهر لیسیچانسک در استان 
لوهانس��ک در هفته گذشته با پیشرفت مستمر نیروهای 
روس��ی تش��دید شده اس��ت. نبرد برای دونباس سخت و 
فرس��وده بوده اس��ت و بعید است در هفته های آینده تغییر 

کند«.وزارت دفاع انگلیس ادامه داد: »این ش��هر آخرین 
مرکز عمده جمعیت باقیمانده در استان لوهانسک تحت 
کنترل اوکراین بود. تمرکز روسیه اکنون تقریباً به طور قطع 
به تصرف استان دونتسک خواهد رفت که بخش بزرگی 

از آن تحت کنترل نیروهای اوکراینی است«.
این نهاد نظامی مدعی شد: »همزمان با فرارسیدن فصل 
برداشت محصول، تهاجم روسیه همچنان تأثیر مخربی 
بر بخش کش��اورزی اوکراین دارد. جنگ باعث اختلال 
عمده در زنجیره تامین بذر و کود شده است که کشاورزان 

اوکراینی به آن متکی هستند«. علی رغم تاکید روسیه به 
کمک برای صادرات مواد غذایی اوکراینی، ارتش انگلیس 
ادعا شده است: »محاصره اودسا توسط روسیه همچنان 
صادرات غلات اوکراین را به ش��دت محدود می کند. به 
همین دلیل، صادرات محصولات کشاورزی اوکراین در 
سال 2022 بعید است که بیشتر از ۳۵ درصد از کل سال 
202۱ باشد«. در پایان این گزارش ادعا شده است: »روسیه 
پس از عقب نشینی از پایگاه دریایی خود در جزیره ازِمینی 
)موسوم به جزیره مار(، به طور گمراه کننده ای ادعا می کند 
که در رابطه با بهبود وضعیت صادرات غلات، توپ اکنون 
در زمین اوکراین اس��ت. در واقع، این اختلال روس��یه در 
بخش کشاورزی اوکراین است که همچنان بحران جهانی 
غذا را تشدید می کند«. رسانه های روسی روز یک شنبه 
گزارش دادند، وزیر دفاع روسیه، رئیس جمهور این کشور 
را در جریان »کنترل کامل« بر منطقه لوهانسک در شرق 

اوکراین قرار داده است.

ارتش انگلیس: 

روسیه بعد از لوهانسک، سراغ تصرف دونتسک می رود

گروه جامعه: رئیس کمیسیون اصل ۹0 مجلس گفت: با توجه 
به مخالفت آشکار وزیر بهداشت با افزایش ظرفیت رشته  دندان 
پزشکی، استیضاح وی را به جریان می اندازیم. حجت الاسلام 
حسن شجاعی، رئیس کمیسیون اصل ۹0 مجلس درباره آخرین 
وضعیت مصوبه افزایش ظرفیت دندان پزشکی، گفت: افزایش 
ظرفیت پذیرش دندان پزشکی در دی ماه سال ۱400 به تصویب 
شورای عالی انقلاب فرهنگی رسید و تعیین میزان آن با تأیید 
وزارت بهداشت به ستاد نقشه جامع علمی کشور تفویض شد. این 

ستاد پس از بررسی های کارشناسی خود افزایش ظرفیت پذیرش در رشته دندان پزشکی 
را به صورت پلکانی و به مدت 4 سال به تصویب رساند.

وی بی��ان ک��رد: مطابق با این مصوبه وزارت بهداش��ت مکل��ف به افزایش ده درصدی در 
س��ال اول، بیس��ت درصد در س��ال دوم و س��ی درصد در سال های سوم و چهارم شد. رئیس 
کمیسیون اصل ۹0 مجلس با بیان اینکه این مصوبه اعتبار قانونی لازم برای اجرا را داشت، 
ادامه داد: ستاد نقشه گزارش این مصوبه معتبر را به صحن شورای عالی انقلاب فرهنگی 
ارائه داد که در این جلسه بنده نیز حاضر بودم. شجاعی تصریح کرد: هر چند مصوبه ستاد 
نقشه جامع علمی کشور اعتبار قانونی لازم را داشت، اما رئیس جمهور بدون آنکه به اعتبار 
قانونی مصوبه خدشه وارد کند و بنا بر نکاتی که وزیر بهداشت در جلسه گفت، مطرح کرد 
که جلسه مشترکی بین ستاد نقشه و وزارت بهداشت برگزار شود تا اشکالات کارشناسی 

وزیر اس��تماع ش��ود و گزارش آن جلس��ه به صحن شورای عالی 
انقلاب فرهنگی برود. وی با انتقاد از اینکه وزیر بهداشت برای 
روز یکشنبه وقت قبلی داده بود که در جلسه مشترک ستاد نقشه 
و وزارت حضور پیدا کند اما از ش��رکت در جلس��ه خودداری کرد، 
عنوان کرد: وزیر بهداشت در جلسه اولیه ستاد نقشه جامع علمی 
کشور نیز دعوت بود که از حضور در آن جلسه امتناع کرد و نهایتاً 
با وجود اینکه معاونین وی در جلسه حاضر بوده و در حضور آن ها 
تصمیم گرفته شد، مصوبات ستاد نقشه را زیر سوال بردند. بنابراین 
استنکاف وزیر بهداشت از عمل به تکالیف قانونی که به نفع مردم است، محرز شده است و 
وزیر بهداشت به کمیسیون اصل ۹0 احضار خواهد شد. رئیس کمیسیون اصل ۹0 مجلس 
افزود: با توجه به مخالفت آشکار وزارت بهداشت با دستور رئیس جمهور، مصوبه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی و س��ند تحول دولت و از س��وی دیگر مخالفت آش��کار با 202 نفر از 
نمایندگان مجلس که اخیراً طی نامه ای لزوم افزایش ظرفیت پذیرش در رشته دندان پزشکی 
را به رئیس جمهور تذکر داده بودند، کمیسیون اصل ۹0 وزیر بهداشت و درمان را به قوه 
قضائیه معرفی خواهد کرد. شجاعی گفت: همچنین در صورت تداوم این رفتارها از سوی 
وزیر بهداشت، استیضاح وی را به جریان خواهیم انداخت و به پشتوانه 202 تن از نمایندگان، 
مس��یر همواری پیش رو خواهد بود تا همراهان با اراده نظام و منافع مردم در این جایگاه 

خطیر به ارائه خدمات عادلانه پزشکی به مردم بپردازند بیان کرد.

یک نماینده مجلس خبر داد:

استیضاح »عین اللهی« را به جریان می اندازیم

گ�روه اقتص�اد: رئی��س بنیاد مس��تضعفان جزئیات توزیع یک میلیون بس��ته لبنی برای 
خانواده های نیازمند سراس��ر کش��ور را تش��ریح کرد. س��ید پرویز فتاح در حاشیه بازدید 
از عملی��ات توزی��ع بس��ته های لبن��ی برای یک میلیون خانواده نیازمند کش��ور با اعلام 
جزئیاتی از طرح های قبلی بنیاد مس��تضعفان در توزیع بس��ته های معیش��تی محرومان 
گفت: بنیاد مستضعفان در طول دوره شیوع کرونا هر 4 ماه یک بار بسته های معیشتی 
می��ان خانواره��ای نیازمن��د توزی��ع کرد و در آخری��ن مرحله از این طرح که از بهمن ماه 
۱400 تا خرداد ۱40۱ ادامه داشت، یک میلیون و 400 هزار بسته معیشتی را در سراسر 
کش��ور توزیع کرد. رئیس بنیاد مس��تضعفان ادامه داد: بر همین اس��اس برای تابس��تان 
۱40۱ ب��ا توج��ه ب��ه اثرات حذف ارز ترجیحی که از یک س��و باعث افزایش قیمت مواد 

لبنی و کاهش قدرت خرید خانوارهای نیازمند ش��ده و از س��وی دیگر تولیدکنندگان را 
نیز با مش��کل مواجه کرده بود، بنیاد مس��تضعفان تصمیم گرفت تا در این مرحله یک 
میلیون بس��ته لبنی را میان نیازمندان توزیع کند. وی با بیان اینکه توزیع یک میلیون 
بس��ته لبنی در این مرحله تا پایان ش��هریور ماه ادامه دارد افزود: این بس��ته ها با اولویت 
خانواده های تحت پوشش کمیته امداد، بهزیستی و نیازمندان ساکن در مناطق هدف 

محرومیت زدایی بنیاد مستضعفان توزیع می شود.
فتاح خاطرنش��ان کرد: توزیع این بس��ته ها از ابتدای تیرماه آغاز ش��ده و تا امروز توزیع 
آن در 4 استان انجام گرفته و امروز نیز سهمیه های 4 استان دیگر به حمل های توزیع 

اعزام می شوند. 

توزیع بسته  لبنی بنیاد مستضعفان به یک میلیون خانواده کم برخوردار

سوابق تحصیلی در کنکور ۱۴۰۲ اعمال نمی شود
گروه جامعه: خضریان گفت: تصمیم گرفته شد مصوبه 
اعمال سوابق تحصیلی پس از ۱۵ تیر ماه ابلاغ شود تا 
در کنکور ۱402 اثر نگذارد. این تصمیم در نشست روز 
پنجش��نبه گذشته کمیسیون اصل ۹0 مجلس با رئیس 
جمهور گرفته شده است. پیشتر و در خرداد ماه امسال 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در مصوبه ای اعلام کرد 

سنجش داوطلبان در کنکور با تأثیر قطعی 40 درصدی 
سوابق تحصیلی در سال ۱402 انجام می شود.

بر اس��اس توضیحی که عاملی دبیر این ش��ورا داد، این 
تأثی��ر در س��ال ۱40۳ ب��ه ۵0 درص��د و در ۱40۵ به ۶0 
درص��د خواه��د رس��ید. با این حال، برخ��ی نمایندگان 
مجل��س مصوبه ش��ورای عالی انق��لاب فرهنگی را از 

نظ��ر حقوقی دچار اش��کال می دانن��د؛ آنها می گویند بر 
اس��اس قانون س��نجش و پذیرش که س��ال ۱۳۹2 به 
تصویب مجلس رسیده، شورای عالی انقلاب فرهنگی 
حق اصلاح مصوبه نمایندگان را ندارد و با توجه به رویه 
موج��ود، ه��ر کدام از این نهاده��ا نباید به امور یکدیگر 

ورود کنند. 

 قیمت نان تغییر نمی کند
 صدور قطعنامه در حین مذاکره غیرمسوولانه بود

 اراده دولت منطقی کردن نظام یارانه ها است 


